

Facultés Loyola Paris

Start of the 50th anniversary academic year

On the start of the academic year, Monday September the 16th, *Facultés Loyola Paris* are honored to welcome Fr. Arturo SOSA sj, Superior General of the Society of Jesus. This visit underlines the dynamism of this international institution, which is celebrating its fiftieth anniversary this year.

Jesuits, religious sisters and brothers from other congregations, priests and lay people from more than 50 nationalities: the 350 students in the fiftieth anniversary year of the Loyola Paris Faculties will be welcomed by the Faculties' new rector, Louis LOURME, the new vice-rector in charge of international relations, Alain THOMASSET sj, and all the members of the direction board on Monday 16 September from 9.30am.

The inaugural lecture will be given by the Chancellor of Loyola Paris and Superior General of the Jesuits, the highest government authority in the world for the Society of Jesus. Broadcast live on the Faculties' website, it will focus on the role of the Society of Jesus in university education.

An openness to the world

This address comes in the context of strong development and ongoing internationalization of the French-speaking higher education institute of the Society of Jesus in Western Europe.

For its fiftieth anniversary, the establishment, created in 1974 under the name of Centre Sèvres, has adopted a new name, ***Facultés Loyola Paris***. This explicitly places the institution within a network and a charism shared with 'Loyola' universities of different countries (United States, Spain, Congo, India, etc.). The international vocation of the Loyola Paris Faculties is also being affirmed this academic year by their inclusion in the network of establishments eligible for the European Erasmus+ program.



To support this dynamic, *Facultés Loyola Paris* are announcing the creation of a new position on the Management Board : vice-rector in charge of international relations. Alain THOMASSET sj, Doctor of Theology, Vice-President of the “*Association de Théologiens et Théologiennes pour l'Étude de la Morale*” (ATEM), who has taught at the Faculties since 1996, has been entrusted with this mission. Having worked successfully to establish fruitful collaborations with other educational establishments as Dean of the Faculty of Theology from 2017 to 2023, Alain Thomasset will continue in this position to foster exchanges and strengthen links with *Facultés Loyola Paris’ partners*, in Europe and worldwide.

An enriched range of courses

Open to the world and rooted in a fruitful dialogue with society, *les Facultés Loyola Paris* offer courses that are in touch with the major issues of our time and adapted to the changing rhythms of life. This is the case with several new courses on the program for this academic year :

- An inter-university diploma in integral ecology, to acquire and consolidate interdisciplinary resources for the socio-ecological transition
- Training in Ignatian pedagogy for religious educators and pastoral workers
- An online course (MOOC) by Christoph Theobald, theologian, holder of the Karl Rahner Chair and expert at the Synod, on the fundamentals of faith
- 100% distance learning of the one-, two- or three-year “*Croire & Comprendre*” course, designed to deepen students' understanding of faith
- Students on the first cycle of canonical studies can also prepare for a license's degree and a state master's degree, thanks to an agreement with the University of Strasbourg.

As it was the case in previous years, all these proposals will enable students, as well as thousands of participants in one-off events open to all at *Facultés Loyola Paris*, to draw on the Ignatian tradition, in order to nourish their commitment in the service of the Church and the world.



Further information

- *Facultés Loyola Paris*' website: <https://www.loyolaparis.fr>
- 50th anniversary website : <https://loyolaparis.fr/50ans/>
- Press contact: Muriel Motte - +33.1.44.39.56.18 - communication@loyolaparis.fr

About *Facultés Loyola Paris*

Facultés Loyola Paris are the higher education and research institute of the Society of Jesus in French-speaking Western Europe.

Based on an original teaching method inspired by the tradition of the *Spiritual Exercises* of Saint Ignatius of Loyola, the 50 men and women teaching in the two faculties of theology and philosophy, together with almost 130 visiting professors, train Jesuits, religious sisters and brothers and lay people from 5 continents. It awards canonical degrees (under the authority of the Holy See, a partner in the Bologna agreements) and offer a wide range of training programs. Since this year, they are also able to offer state diplomas, under due conditions.

Its activities are based on two faculties of excellence in theology and philosophy. It has 8 research departments (Anthropology and Society; Biblical Studies; Philosophical Ethics and Moral Theology; Patristic Studies; Philosophy, Mysticism and Religion; Ignatian Spirituality; Practical and Pastoral Theology; Systematic Theology), as well as 3 chairs (Chair of Ecumenical Theology, Jean Rodhain Chair and Karl Rahner Chair). It publishes two research journals of international renown: *Archives de Philosophie* (founded in 1922) and *Recherches de Science Religieuse* (founded in 1910). In the heart of Paris, the campus houses a leading university research and heritage library with over 400,000 volumes, as well as the Institut Ricci Paris, dedicated to Chinese studies.

Communiqué de presse

Paris, le 11 septembre 2024

Facultés Loyola Paris : La promotion des 50 ans fait sa rentrée

À l'occasion de leur rentrée universitaire, lundi 16 septembre, les Facultés Loyola Paris ont l'honneur d'accueillir le Supérieur Général de la Compagnie de Jésus, le P. Arturo SOSA sj. Cette visite vient souligner le dynamisme de cet établissement au rayonnement international, qui fête cette année ses cinquante ans.

Jésuites, religieuses et religieux d'autres congrégations, prêtres et laïcs de plus de 50 nationalités : les 350 étudiants de la promotion du cinquantenaire des Facultés Loyola Paris seront accueillis par le nouveau recteur de l'établissement, Louis LOURME, le nouveau vice-recteur en charge des relations internationales, Alain THOMASSET sj et l'ensemble des membres du conseil de direction, lundi 16 septembre à partir de 9h30.

La conférence inaugurale de rentrée sera donnée par le Chancelier des Facultés Loyola Paris et Supérieur général des jésuites, plus haute autorité gouvernementale dans le monde pour la Compagnie. Diffusée en direct sur le site des Facultés, elle portera sur le rôle de la Compagnie de Jésus dans la formation universitaire.

Un établissement ouvert sur le monde

Cette allocution intervient dans le contexte d'un fort développement et d'une internationalisation continue de l'institut d'enseignement supérieur francophone de la Compagnie de Jésus en Europe occidentale.

Pour ses cinquante ans, l'établissement, créé en 1974 sous le nom de Centre Sèvres a adopté un nouveau nom, les Facultés Loyola Paris. Celui-ci l'inscrit explicitement dans

un réseau et un charisme partagé avec les universités « Loyola » de différentes nationalités (États-Unis, Espagne, Congo, Inde...). La vocation internationale des Facultés Loyola Paris s'affirme aussi, en cette rentrée, par leur intégration au réseau des établissements éligibles au programme européen Erasmus+.

Pour porter cette dynamique, les Facultés Loyola Paris annoncent la création d'un nouveau poste de vice-recteur en charge des relations internationales au sein du conseil de direction. C'est à Alain THOMASSET sj, docteur en théologie, vice-Président de l'Association de théologiens et théologiennes pour l'étude de la morale (ATEM), enseignant des Facultés depuis 1996 que cette mission a été confiée. Après avoir œuvré avec succès à l'établissement de fructueuses collaborations avec d'autres instituts de formation en tant que doyen de la Faculté de théologie de 2017 à 2023, Alain THOMASSET continuera à ce poste à faire vivre les échanges et à renforcer les liens avec les partenaires des Facultés Loyola Paris, en Europe et dans les autres continents.

Une offre de formation enrichie

Ouvertes sur le monde, ancrées dans un dialogue fécond avec la société, les Facultés Loyola Paris proposent des formations en prise avec les grandes questions de notre époque, et adaptées aux évolutions des rythmes de vie. C'est le cas avec différentes nouveautés figurant au programme de cette année universitaire :

- Un diplôme inter-universitaire d'écologie intégrale, pour acquérir et consolider des ressources interdisciplinaires au service de la transition socio-écologique ;
- Des formations à la pédagogie ignatienne, pour les formateurs religieux, les accompagnateurs et les acteurs de la pastorale ;
- Un cours en ligne (MOOC) de Christoph Theobald, théologien, titulaire de la chaire Karl Rahner et expert au synode, sur les fondamentaux de la foi ;
- La possibilité de suivre en 100% distanciel le cursus en un, deux ou trois ans Croire & Comprendre, destiné à approfondir l'intelligence de la foi ;

- La possibilité pour les étudiants du premier cycle canonique de préparer également une licence et un master d'État, grâce à une convention avec l'Université de Strasbourg.

Autant de propositions qui permettront comme chaque année aux étudiants, ainsi qu'à des milliers de participants aux événements ponctuels ouverts à tous des Facultés Loyola Paris de puiser dans la tradition ignatienne des ressources pour nourrir leur engagement au service de l'Église et de la société.

Pour en savoir plus :

- Site des Facultés Loyola Paris : <https://www.loyolaparis.fr>
- Site des 50 ans : <https://loyolaparis.fr/50ans/>
- Contact presse : **Muriel Motte** – 01.44.39.56.18 – communication@loyolaparis.fr

À propos des Facultés Loyola Paris

Les Facultés Loyola Paris sont l'institut d'enseignement supérieur et de recherche de la Compagnie de Jésus en Europe occidentale francophone.

S'appuyant sur une pédagogie originale, inspirée de la tradition des *Exercices spirituels* de saint Ignace de Loyola, les 50 enseignants et enseignantes des deux facultés de théologie et de philosophie forment, avec près de 130 professeurs invités, des jésuites, religieuses, religieux et laïcs originaires des 5 continents. Ces Facultés délivrent des diplômes canoniques (relevant du Saint-Siège, partenaire des accords de Bologne) et proposent de nombreux programmes de formation. Depuis cette année, elles permettent également de préparer des diplômes d'État, sous certaines conditions.

Leurs activités reposent sur deux facultés d'excellence en théologie et philosophie. Elles comptent 8 départements de recherche (Anthropologie et société ; Études bibliques ; Éthique philosophique et théologie morale ; Études patristiques ; Philosophie, mystique, religion ; Spiritualité ignatienne ; Théologie pratique et pastorale ; Théologie systématique), ainsi que 3 chaires (chaire de théologie œcuménique, chaire Jean Rodhain et chaire Karl Rahner). Elles publient deux revues de recherche de rayonnement international : *Archives de Philosophie* (fondée en 1922) et *Recherches de Science Religieuse* (fondée en 1910). Au cœur de Paris, le campus abrite une bibliothèque universitaire de recherche et patrimoniale de premier plan qui rassemble plus de 400 000 volumes, ainsi que l'Institut Ricci Paris, dédié aux études chinoises.